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PLE DE L’AJUNTAMENT  

 

 
Sessió Extraordinària                                                                 Dijous, 31 d’octubre de 2013 
Acta núm. 11               1a. convocatòria 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcalde-President: Sr. JOAQUIM BALSERA GARCIA. 
 
Regidors/Regidores: Sr. VÍCTOR CARNERO LÓPEZ, Sra. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ, 
Sra. APOLONIA HERRERA ZAMORA, Sr. JOSÉ FCO. OBISPO VALLECILLOS, Sr. 
GERMÁN AGUSTÍ SANCHÍS, Sr. JORDI JIMÉNEZ HORCAJADAS, Sr. MIQUEL-ÀNGEL 
DÍAZ NARANJO, Sra. MAITE MARTÍ ALBERT, Sr. JOSEP LLOBET NAVARRO, Sr, 
SERGIO ENGLI IZQUIERDO, Sra. MÓNICA PARÉS CENTENO, Sr. JOSÉ-ANTONIO 
SÁEZ LÓPEZ, Sr. RAMON CASTELLANO I ESPINOSA, Sr. ANTONI RAFANELL I 
AMAT, Sr. GABRIEL MARTORELL I VIVES, Sra. EMMA BLANCO ANGUERA, Sr. 
FRANCISCO JAVIER GARCÍA GALCERAN, Sr. ANDREU PÉREZ I LORITE, Sr. JORDI 
CALATAYUD I SANCHÍS i Sr. MIGUEL ÁNGEL IBÁÑEZ GINER.  
 
Funcionaris: 
Secretari accidental: Sr. Jaume Tutusaus Torrents. 
TAG de l’Àmbit de PEUMAPE : Sr. Joaquín García Lorca.  
Interventor : Sr. José Mª Garcia Pascual. 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va 
reunir el Ple de l'Ajuntament el dia trenta-un d’octubre de dos mil tretze, en sessió 
extraordinària, primera convocatòria, amb la presidència del Sr. Joaquim Balsera Garcia, 
alcalde-president, concorrent els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel 
secretari accidental, Sr. Jame Tutusaus Torrents. 
 
La Sra. RAQUEL SÁNCHEZ es va incorporar a la sessió després d’haver començat aquesta, en 
el moment que a l’acta s’indica. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
 
I essent les dinou hores i vuit minuts, el Sr. alcalde-president, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 
 

 
PART RESOLUTIVA DEL PLE  
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1 - PRESSUPOST  GENERAL 

ANY 2014 
 
PRIMER .- Aprovar inicialment , tal com es disposa en l'Art. 162 i ss. del Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, el 
PRESSUPOST GENERAL per l’any 2014 i les seves Bases d'Execució, que comprèn el 
Pressupost de l'Ajuntament,  i les previsions d'ingressos i despeses de les Empreses Municipals 
(Prestació de Serveis al Ciutadà, SA,  i Gavanenca de Terrenys i Immobles, SA). 
 
El resum numèric, per capítols, dels diferents Pressupostos que s'integren en el Pressupost General 
és el següent: 
 
 PRESSUPOST DE L'AJUNTAMENT 
  
 ESTAT DE DESPESES 

 
CAPÍTOL I   - Despeses de personal ...................................................  16.369.840,00 € 
CAPÍTOL II   - Despeses en béns corrents i serveis .............................  8.142.730,00 € 
CAPÍTOL III   - Despeses financeres......................................................  1.705.600,00 € 
CAPÍTOL IV - Transferències corrents................................................  11.723.600,00 € 
CAPÍTOL VI  - Inversions Reals............................................................  388.020,00 € 
CAPÍTOL VII  - Transferències de capital .............................................  ---- 
CAPÍTOL VIII  - Actius Financers...........................................................  ---- 
CAPÍTOL IX - Passius Financers.........................................................  2.483.100,00 € 
                      TOTAL:...................  40.812.890,00 € 
  
 

ESTAT D'INGRESSOS 
 
CAPÍTOL I   - Impostos Directes .........................................................  19.909.270,00 € 
CAPÍTOL II   - Impostos Indirectes.......................................................  217.500,00 € 
CAPÍTOL III  - Taxes i altres ingressos ................................................  6.882.205,00 € 
CAPÍTOL IV  - Transferències corrents................................................  12.104.975,00 € 
CAPÍTOL V  - Ingressos Patrimonials.................................................  1.463.870,00 €   
CAPÍTOL VI  - Alienació d'Inversions reals .........................................  ---- 
CAPÍTOL VII  - Transferències de capital .............................................  175.000,00 € 
CAPÍTOL VIII  - Actius Financers...........................................................  60.070,00 € 
CAPÍTOL IX - Passius Financers.........................................................  ----  
        TOTAL:....................  40.812.890,00 € 
 
 

PREVISIONS DE DESPESES I INGRESSOS 
DE LA SOCIETAT MERCANTIL "PRESEC,S.A."  

 
 PREVISIONS DE DESPESES 
 
  - Despeses de personal .........................................................................  6.938.070,64 € 
  - Despeses en béns corrents i serveis...................................................  2.301.045,04 € 
  - Despeses financeres ...........................................................................  102.250,00 € 
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  - Passius Financers...............................................................................  211.074,32 € 
   TOTAL: ...................  9.552.440,00€ 
 
 
 PREVISIONS D'INGRESSOS 

 
  - Taxes i altres ingressos ......................................................................  432.440,00 € 
  - Transferències corrents......................................................................  9.120.000,00 € 
   TOTAL: ...................  9.552.440,00 € 
 
 
 PREVISIONS DE DESPESES I INGRESSOS 
 DE LA SOCIETAT MERCANTIL "GTI,SA"  
 
 PREVISIONS DE DESPESES 
 
  - Despeses de personal .........................................................................  324.970,00 € 
  - Despeses en béns corrents i serveis...................................................  207.360,00 € 
  - Despeses financeres ...........................................................................  405.000,00 € 
  - Transferències corrents......................................................................  66.000,00 € 
  - Inversions reals .................................................................................. 4.144.860,00 € 
  - Passius financers................................................................................  49.000,00 € 
   TOTAL: ...................  5.197.190,00 € 
 
 

PREVISIONS D'INGRESSOS 
 
  - Taxes i altres ingressos ......................................................................  4.814.810,00 € 
  - Transferències corrents......................................................................  224.380,00 € 
  - Ingressos patrimonials .......................................................................  158.000,00 € 
   ________________  
   TOTAL: ...................  5.197.190,00 € 
 
 
A l'esmentat Pressupost, i com document incorporat al mateix conforme al que disposa l'Art. 90 de 
la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règimen Local, s'acompanyen les 
PLANTILLES DE L'AJUNTAMENT DE GAVÀ per  a l'exercic i de l’any 2014 que comprèn 
els llocs de treball reservats a funcionaris de carrera, personal eventual i personal contractat en 
règim de dret laboral i la RELACIÓ DE LLOCS DE TREBALL de l’Ajuntament.  
 
TERCER.- Exposar el Pressupost al públic per termini de 15 dies, comptats a partir del següent 
al de publicació en el Butlletí Oficial de la província del corresponent anunci (art. 20.1 Reial Decret 
500/1990, de 20 d'abril), durant els quals els interessats (art. 169.1 del Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova la Llei Reguladora de les Hisendes Locals ) podran 
examinar-lo i presentar reclamacions (art. 170.2 del mateix Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de 
març) davant el Ple. 
 
QUART .- El Pressupost es considerarà definitivament aprovat si no s'haguessin presentat 
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà del termini d'un mes per a resoldre-les (Artº 169.1 
del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març). 
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L’acord va ser adoptat per onze (11) vots a favor (9 PSC i 2 ICV-EUiA), vuit (8) en contra (4 
PP, 3 CiU i 1 C’s) i dues (2) abstencions (ERC-EV-IxG), donant-se per tant el vot favorable de 
la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –
en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la 
Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 
(*) Les quantitats que figuren en l’estat de despeses del pressupost de l’Ajuntament són el 
resultat d’haver corregit dues errades materials: Per una banda, l’aplicació pressupostària 
227060114 35014 3412A corresponent a treballs realitzats per altres empreses minva en la 
quantitat de 45.000.- euros, els quals incrementen l’aplicació 480000314 35014 3412A. Per 
altra, l’aplicació pressupostària 480060314 31014 2310A relativa a Convenis Gavà Solidària 
pateix una disminució de 50.000.- euros que s’augmenten a l’aplicació 226990014 31014 
2310A.  
 
A més, la quantitat corresponent al capítol 1 ha patit variacions atès que a l’aplicació 
141000014 12014 2419A Plans d’Ocupació SOC (AMP) s’hi han afegit 30.000 €. En el mateix 
sentit les aplicacions 226990014 31014 2310A Gavà Solidària, 226990014 32014 3231A 
Dinàmica educativa i 227990014 43014 3200A Manteniment escoles, s’han incrementat en la 
quantitat de 20.000 €, 10.000 € i 50.000 €, respectivament. Per la seva banda, l’aplicació 
481020014 31014 2326A Beques de menjador ha augmentat en la xifra de 25.000 €. En 
contraposició, l’aplicació 489000314 10014 9220A Aportacions extraordinàries a entitats locals 
ha disminuït en 135.000 €. En suma, les quantitats corresponents als capítols 1 i 2 s’han 
incrementat en 110.000 € que, al seu torn, han fet disminuir el capítol 4 en idèntica quantitat 
arran de les esmenes que inicialment havia presentat el grup d’ERC-EV-IxG, tot i que després 
va retirar, al haver estat incloses algunes de les modificacions sol·licitades. 
 

---------- 
 

El sr. Víctor Carnero, 1r tinent d’alcalde va fer una exposició conjunta dels punts 
núms. 1 i 2 de l’ordre del dia. En aquest sentit, va manifestar, de manera literal, el 
que segueix:  

 
“Com cada any, es presenta en aquest Ple extraordinari el Pressupost de 
l’Ajuntament de Gavà per al proper exercici.  
 
La proposta de pressupostos pel 2014 que l’equip de govern format pels dos grups 
municipals del PSC i ICV-EUiA presentem a l’aprovació d’aquest plenari, 
constitueix un instrument per a la priorització econòmica de les polítiques 
públiques que traslladen a l’àmbit pressupostati els valors i les opcions 
progressistes d’ambdues formacions. 
 
Un cop més, i aquest any amb més motiu si cap, agraïm l’esforç i coordinació de 
tots i cadascun dels àmbits d’actuació municipals per proporcionar en la forma i el 
termini previstos la informació sol·licitada, donant cabuda a tots els programes i 
activitats que s’ha acordat duu a terme, amb respecte a la limitació econòmica 
consignada per a cada cas. 
 



  

 

 5 

En aquest sentit, el pressupost de l’Ajuntament de Gavà per a 2014, està integrat 
pel pressupost de la corporació i els de les  societats mercantils municipals.  
 
Els elements que integren el  Pressupost General de l’Ajuntament de Gavà per a 
l’any 2014 són els següents: 
 
A) El Pressupost General pròpiament dit.  
B) La documentació annexa al pressupost general: 
 

1.  Els programes anuals d’actuació, inversions i finançament de les societats 
mercantils municipals. 

 
2.  L’estat de consolidació del pressupost de l’Ajuntament amb els estats de 

previsió de les seves societats mercantils. 
 
3.  L’estat de previsió de moviments i situació del deute comprensiu del detall 

d’operacions de crèdit pendents de reembors a principi de 2014 i el volum 
d’endeutament al tancament de l’exercici, així com de les amortitzacions que 
es preveu atendre durant el període. 

 
C) La documentació complementària: 
 

1.  Memòria subscrita pel President explicativa del contingut del pressupost 
2014 i de les principals modificacions que presenta amb relació al vigent. 

 
4.  Liquidació del Pressupost 2012 i avanç de la liquidació 2013 referida als sis 

primers mesos de l’any , que consta de dues parts: liquidació de la primera 
meitat de l’exercici i l’estimació a 31 de desembre de 2013. 

 
5.  Annex de personal de l’Entitat local. 

 
6.  Informe econòmic-financer on s’exposen les bases preses per avaluar els 

ingressos, la suficiència dels crèdits de despesa per atendre les obligacions 
exigibles i el funcionament dels serveis, i, per tant, l’anivellament del 
pressupost.  

 
Pel que fa referència a l'entorn macroeconòmic, el pressupost 2014 que es formula 
es veu afectat per cinquè any consecutiu per la recessió econòmica en la que ens 
trobem. Tot i que les previsions de les institucions econòmiques internacionals 
apunten a una certa millora de la situació, hem de continuar sent prudents i 
mantenir un any més la contenció de la despesa municipal en tot allò que no sigui 
prioritari. A més, les previsions d'ingressos obliguen a ser novament molt 
rigorosos. 
 
Ens trobem en un context on la normativa dictada per les administracions superiors 
(l’autonòmica i, molt especialment, l’estatal), condiciona de manera molt notable el 
marge de maniobra dels ens locals, també òbviament de l’Ajuntament de Gavà. 
L’obligació de complir amb la legalitat, així com la necessitat de participar 
activament en el compliment dels objectius de dèficit del sector públic, determinen 
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en bona mesura la configuració d’aquest pressupost, marcat en bona part pels 
compromisos de consolidació fiscal que l'Estat Espanyol ha adquirit amb Europa. 
 
En aquest context, i seguint el criteri de responsabilitat i racionalització que sempre 
ha regit l'acció de govern, refermem l’objectiu dissenyat a principi en el pla 
econòmic financer de mandat de reduir la despesa corrent i executar un pla de 
millora dels ingressos, amb la finalitat de preservar la solvència i garantir la 
sostenibilitat financera de la nostra institució. 
 
El pressupost ordinari de l'Ajuntament, tant pel que fa referència als ingressos com 
a les despeses, ascendeix a la quantitat de 40.812.890 €. Es presenta per tant un 
pressupost equilibrat. 
 
Es tracta d'un pressupost restrictiu que experimenta per segon any consecutiu  una 
pràctica congelació de la despesa (+0'49%). 
 
Sobre unes previsions realistes, els tributs del capítol I se situen en 19.909.270 € , 
un 5,3% més que el pressupost inicial 2013. Per contra, els capítols II, III i IV 
tenen una important davallada com a conseqüència de la profunda crisi del sector 
immobiliari i de les retallades en els contractes-programa de la Generalitat de 
Catalunya. 
 
Pel que fa a les despeses per operacions corrents (capítols I a IV), més amortització 
del deute, al pressupost es consignen els crèdits necessaris per afrontar el conjunt 
de les obligacions assumides per l'Ajuntament i les despeses de funcionament.  
 
En el capítol I es contemplen les previsions de la LGPE 2014, que juntament amb 
el que disposa el decret 20/2012, implica una reducció del 1,69%, seguint 
l’obligació legal d’amortitzar totes les vacants produïdes durant l’exercici. 
 
Les despeses en béns corrents i serveis disminueixen en un 0,86%. Aquesta 
reducció efectiva de la despesa ha estat gràcies els continuats esforços de 
racionalització implementats per la corporació. 
 
D'altra banda, el volum inversor pel 2014 serà necessàriament limitat, tant pels 
condicionants legals com per l’ajustat rati d’estalvi brut el pressupost d’inversions 
ascendeix a 388.020 €. 
 
El pressupost consolidat es situa en 46.120.846 €, un 13,34% menys que l ‘exercici 
2013. Aquest fet es deriva en bona mesura de l'execució del pla de reestructuració 
de l’empresa GTI, aprovat durant el 2013 i que ha de fer possible assegurar la 
viabilitat i solvència de la mercantil en un entorn molt complicat per al sector 
immobiliari. 
 
Pel que fa al deute viu municipal, al final de l’exercici serà de 44'8 milions d'euros, 
el que suposa una reducció de 3'2 milions respecte el 2013. 
 
Aquests paràmetres es fonamenten també en un política clar en matèria de 
fiscalitat.  
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Així, es fixa un increment del 1'8% amb caràcter general, és a dir, la inflació 
establerta el mes de juliol. Es mantenen els tipus de l'Impost de Vehicles, 
Plusvàlues, IAE, ICIO i taxa general urbanística. Es manté l'eliminació de la 
Plusvàlua per execucions hipotecàries, i no es tributarà per la quota de l’IVTNU 
(Increment del Valor dels Terrenys de Naturalesa Urbana) en el cas de 
determinades transmissions per execucions hipotecàries, no incloses en el règim de 
dació en pagament regulat en el RDL 6/2012. 
 
D'altra banda, es mantenen els beneficis fiscals, bonificacions i subvencions 
incorporades el 2013. En aquest sentit destaca la continuïtat de les mesures fiscals 
per incentivar la implantació de noves activitats econòmiques i el foment de 
l’ocupació, subvencionant l’impost de construccions i la taxa d’obertura de 
l’activitat empresarial o comercial entre el 50% i el 100% del seu import. Pels que 
ja mantenen un negoci al municipi se’ls subvencionarà en un 50% si efectuen un 
trasllat (taxa d’obertura) o una ampliació (ICIO) si aquesta última suposa noves 
contractacions. 
 
Pel que fa a l'Impost de Béns Immobles, davant el plantejament del govern de 
l'Estat que comporta una actualització del 10% dels valors cadastrals en aquells 
municipis en els que no s’hagi fet la revisió de valors recomanada per la llei des de 
fa més de 10 anys, l'Ajuntament aplicarà una reducció dels tipus per tal que tots els 
rebuts tinguin un increment inferior al 6%. Tenint en compte que el rebut mig de 
l’IBI de l’any 2013 se situava al nostre municipi en 253€/any (enfront dels 322€ de 
promig  dels municipis veïns), durant l’exercici 2014 tindrà una pujada de 15€/any 
per rebut. 
 
Principals eixos d'acció política del Pressupost: 
- Servei a la persona, Protecció social i Cooperació 
- Manteniment de la ciutat i Medi Ambient 
- La promoció de la ciutat, Ocupació i Foment econòmic 
 
Els pressupostos de l’Àmbit de Serveis a les Persones per l’any 2014 segueixen 
basant-se en criteris d’austeritat, rigorositat i optimització dels recursos per a la 
prestació de serveis, i alhora en la clara voluntat de preservar i en la mesura del 
possible millorar els serveis i les prestacions adreçades a la ciutadania per cobrir 
les seves necessitats primordials.  
La protecció social, l’atenció a qui més ho necessita i l’educació, són prioritats 
d’aquesta proposta de pressupostos.  
 
És ben significatiu que l'atenció a les persones representi la proporció més alta del 
pressupost municipal: de cada 100 euros de despesa, 26 es destinen a les persones. 
 
Als Serveis Generals es mantenen les assignacions a partides de manteniment 
d’instal·lacions i equipaments. Les variacions que s’hi produeixen són degudes a 
finalitzacions de rèntings, lloguers i d’altres obligacions temporals. 

 
A l’apartat de Cultura s’ajusta el pressupost en un 2,5 % de reducció que no 
suposarà en cap cas una disminució de la qualitat de la programació cultural de la 
ciutat, sinó que es treballarà amb la corresponsabilitat  amb els operadors i amb les 
entitats per procurar que aquesta reducció no afecti a la qualitat dels programes 
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culturals a la nostra ciutat. L’ajustament es produeix a les partides de festes, on la 
col·laboració de tothom pot suplir la minva en els recursos. 

 
A l’apartat social, tal i com s’ha destacat a la introducció, els imports del 
pressupost mostren clarament l’aposta d’aquest govern per les persones. Es tracta 
d’un pressupost que opta decididament per mantenir els nivells de cobertura social 
a la nostra ciutat, mantenint els ajuts a famílies, el suport a les entitats socials, els 
imports resultants de l’aplicació de la llei de dependència, els ajuts en situacions 
d’emergència social, els ajuts a la realització d’activitats extraescolars, el 
manteniment dels programes adreçats a la gent gran i la potenciació dels programes 
de beques de menjador i llibres.  
 
Cal destacar la incorporació pressupostària de les beques de llibres amb una 
dotació inicial de 50.000 euros i les beques de promoció esportiva Víctor Valdés-
Ciutat de Gavà amb una dotació inicial de 20.000 euros, així com el manteniment 
dels programes de socialització i reutilització de llibres de text. Cal destacar també 
la dotació de 50.000 euros a la Plataforma Gavà Solidària per seguir donant suport 
a les famílies gavanenques que ho necessiten. 

 
L’apartat educatiu és un altre dels àmbits en que es veu clarament l’aposta del 
govern per les persones. Així doncs, es mantenen els suports a les entitats de 
l’àmbit educatiu i es mantenen i optimitzen els programes d’abast educatiu. 
L’Escola Maria Felip augmenta el pressupost per fer front a la retirada del suport 
del/de la fisioterapeuta que fins ara assumia el Departament d’Ensenyament de la 
Generalitat de Catalunya.  

 
A l’apartat  esportiu, es produeix una clara aposta pel manteniment de les línies 
treballades en els darrers temps. En aquest sentit es segueix confiant en la gran 
tasca de les entitats esportives de la ciutat en la gestió dels equipaments, de cara a 
optimitzar els recursos que s’hi destinen i preservar la qualitat del que representa 
un dels principals serveis de la ciutat. Desapareix la Mitja Marató com a despesa 
d’aquest departament, amb el canvi de sistema de gestió de la prova a través d’un 
concurs públic. Així mateix, disminueix el pressupost amb la desaparició del 
Centre de Medecina Esportiva com a despesa, al haver estat concessionat el servei. 

 
En el marc de la llei de barris, tot i que es troba paralitzada per par de la 
Generalitat, se seguirà treballant a nivell social. En el programa Treball als Barris 
amb plans d’ocupació als dos barris tant en la neteja de boscos com en el vessant 
de coordinació d’accions als barris. En el programa Salut als Barris, se seguiran 
impulsant les accions de sensibilització, coordinadament amb el departament de 
Salut de la Generalitat de Catalunya. 
 
La Ciutat. 21€ de cada 100€ del pressupost 2014 es destinaran al funcionament de 
la ciutat. És el segon gran àmbit d'actuació.  
 
L'objectiu és seguir preservant els estàndards de qualitat de vida que hem 
aconseguit durant els darrers anys. I per això focalitzarem els esforços necessaris 
en el manteniment i la mobilitat. 
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També treballarem per continuar fent de Gavà una ciutat acollidora i segura. Així, 
10 de cada 100€ de despesa es destinaran a garantir la seguretat. 
 
El pressupost de l’empresa municipal PRESEC disminueix lleugerament, amb el 
repte de garantir els serveis que presta a la ciutadania i el seu nivell de qualitat. 
 
D'altra banda, les accions de planificació urbanística i habitatge també mantindran 
un protagonisme notable, per tal d'avançar en les noves àrees de transformació i la 
millora de l'espai públic en conjunt. 12 de cada 100 euros es destinen a aquest 
àmbit. 
 
Pel que fa referència a la societat GTI SA, cal remarcar que l'empresa ja nota els 
efectes de la reestructuració finalitzada al 2013 i que ha posat les bases per 
assegurar-ne la sostenibilitat tot i les condicions tan desfavorables que existeixen 
en el mercat on opera la societat. 
 
Contribució a la reactivació econòmica. 
 

 Foment de l’ocupació i de la qualificació de les persones desocupades: Es posa 
l’èmfasi en els serveis i projectes adreçats a persones en situació d’atur mitjançant els 
serveis personalitzats d’orientació i acompanyament en la cerca de feina, amb la 
borsa de treball per facilitar la intermediació entre les necessitats de les empreses i els 
demandants d’ocupació, la formació ocupacional per afavorir una major qualificació 
professional que ajudi a trobar una feina, i la continuació del programa de formació i 
inserció laboral Joves per l’Ocupació, adreçat a joves amb baixa formació i 
qualificació professional. 
 
Es posa en marxa una nova etapa del projecte “6+6” per a la contractació de 
persones desocupades de Gavà. Després dels excel·lents resultats de la primera 
etapa, amb 51 subvencions per contractes que han suposat la contractació de totes 
aquestes persones durant un any, el projecte ha estat exemple de bones pràctiques a 
sessions de la Diputació de Barcelona i per a la mateixa AMB, i són nombrosos els 
ajuntaments que s’han posat en contacte amb l’Ajuntament per conèixer 
l’experiència pionera de Gavà. 
 

 Foment de l’emprenedoria i atracció de noves activitats econòmiques: contribuir a 
activar l’economia afavorint la creació d’empreses mitjançant l’assessorament 
sobre el procés de creació de l’empresa i l’anàlisi de la seva viabilitat, així com en 
la cerca de finançament, formant als nous emprenedors per dotar-los d’eines que 
millorin la gestió dels seus negocis i assessorant-los en la consolidació, pel que 
comptarem amb la col·laboració de la Confederació de Treballadors Autònoms de 
Catalunya (CTAC).  
 
Es posa en marxa un nou projecte, Gavà Talent Factory, una iniciativa público-
privada que pretén posar en valor l’emprenedoria d’una forma pedagògica, 
potenciar el talent emprenedor dels alumnes dels centres educatius de Gavà i 
promoure els valors de la cultura emprenedora entre el professorat i l’alumnat de 
4rt d’ESO, 1r de Batxillerat, Cicles Formatius de Grau Mitjà i Grau Superior dels 
centres educatius de Gavà. 
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Es mantindrà el suport a les empreses del Viver d’Empreses. I es consolidarà el 
funcionament de l’Oficina d’Atenció a l’Empresa i se seguirà el treball per 
desenvolupar la Finestreta Única Empresarial, amb el conjunt de serveis i facilitats 
que aquestes iniciatives comporten, i comptant amb el Portal Econòmic de Gavà. 
 
Consolidació de l’activitat econòmica: el suport al teixit empresarial de la ciutat és 
un altre dels eixos de treball, amb la relació directa amb les empreses i les seves 
necessitats, fent les visites de prospecció, el servei d’informació, afavorint els 
contactes i la creació de xarxes entre elles per fer possibles nous projectes, 
organitzant jornades i sessions informatives. En el marc del Clúster 6M, se seguirà 
impulsant els projectes de tecnologies per a la millora de la mobilitat, amb els 
quatre ajuntaments del Delta i Innobaix. 
 

 Promoció de Gavà com a ciutat de negocis: continuarà la tasca de promoció de la 
ciutat amb les eines al nostre abast per atraure negocis a la ciutat.  
 
Comerç i Fires: dotació per portar a terme el programa de dinamització comercial 
que inclou les campanyes de promoció anuals (festa major, estiu, nadal), formació 
adreçada al sector, i el desenvolupament d'accions de foment d'ocupació de locals 
comercials. Inclou també el desenvolupament de projectes com la implantació del 
Distintiu de Qualitat, el de foment de l'ocupació de locals comercials buits i 
l'organització del Fòrum de Comerç 2014 d'acord amb els municipis de la zona 
Delta.  
 
Igualtat i Ciutadania. 
 
Les accions principals en aquest àmbit passen per la consolidació de les assessories 
formatives i de foment de l'ocupació adreçades a la joventut, pel Segon Pla de 
Polítiques d'Igualtat (on destaca la implementació del Pla d'Igualtat Intern) i pel 
manteniment dels programes de reparació a les víctimes de violència masclista.  
 
També cal remarcar l'ampliació de l'oferta formativa per a ciutadania i entitats, i la 
consolidació de Gavà com a ciutat defensora dels Drets Humans. 
 
Finalment, destacar el 10 è aniversari del Festival Gavamón i el programa 
Estacions Solidàries per  sensibilitzar sobre la Cultura de Pau. 
 
De manera resumida, el pressupost 2014 de l’Ajuntament de Gavà es caracteritza 
per: 
 
� Priorització clara de les despeses socials, blindatge de les accions de major 

repercussió en l'espai públic (manteniment, seguretat i mobilitat) i accent 
en la promoció econòmica i l'ocupació. 

 
� Manteniment de la despesa assumint la càrrega financera, contenint el 

dèficit i disminuint el deute.  
 

� Estalvis en despeses de personal en el marc de millora de la productivitat, 
l’eficiència i el servei que estableix el programa de modernització Gavà 21. 
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� En definitiva, preservar els estàndards de qualitat de vida que hem 
aconseguit a Gavà durant els darrers anys, assegurar la sostenibilitat de la 
institució al capdavant de la ciutat i al costat de les necessitats de la 
ciutadania, i assentar les bases per al futur immediat. 

 
Un pressupost que ha de servir, amb l’esforç de tots els gavanencs i gavanenques 
per lluitat contra l’amenaça de l’exclusió social que aquesta crisi genera i sortir en 
la mesura del possible reforçats de la mateixa, posant l’accent en els que més estant 
patint les seves conseqüències. 
  
 
Respecte a l’aprovació provisional la proposta de modificació de determinades 
ordenances fiscals i taxes que hauran de regir l’any 2014, proposta que ja ha estat 
presentada a la reunió de portaveus dels grups municipals, i a la Comissió 
Informativa de Presidència, en les quals es van explicar els fonaments tècnics i 
econòmics de les modificacions proposades. 
 
S’incrementen les tarifes i quotes de les taxes amb la previsió d’IPC del 1,8 %, 
corresponent  a l’IPC de juliol.  
 
A les ordenances fiscals núm. 10, 11, 12 i 20 es plantegen increments superior per 
tal d’anar ajustant la recaptació als costos dels serveis. No figuren les ordenances 
que no són objecte de cap modificació: 2, 6, 17 i 19. 
 
Seguidament comentaré les modificacions més substantives: 
- Increment amb caràcter general: 1,8 %. 
- Mantenir el tipus en: IVTM, P/V, IAE, ICIO i taxa general urbanística (1,05). 
- Es manté la eliminació Plusvàlua per execucions hipotecàries. No tributaran per 
la quota de l’IVTNU en el cas de determinades transmissions per execucions 
hipotecàries, no incloses en el règim de dació en pagament regulat en el RDL 
6/2012. 
- Incorpora nou articulat de la SAREB. 
- Manteniment dels beneficis fiscals, bonificacions i subvencions incorporades el 
2013.  
- Es mantenen les mesures d’estímul fiscal per tal d’incentivar la implantació de 
noves activitats econòmiques i el foment de l’ocupació, amb mesures perquè sigui 
més barat posar en marxa un negoci, subvencionant l’impost de construccions i la 
taxa d’obertura de l’activitat empresarial o comercial entre el 50% i el 100% del 
seu import. 
 
Pels que ja mantenen un negoci al municipi se’ls subvencionarà en un 50% si 
efectuen un trasllat (taxa d’ obertura) o una ampliació (ICIO) si aquesta última 
suposa noves contractacions. 
 
OF. NÚM 1  IMPOST SOBRE BENS IMMOBLES. 
 
Hisenda comunica que a través de la Llei General de Pressupostos aquells 
municipis que estan fora del període de 10 anys de la revisió cadastral procedirà la 
revisió cadastral dels valors via Llei de Pressupostos i que, en el cas dels municipis 
que la revisió sigui anterior al 2002 faran una actualització al 2014 del 10%. En 
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aquest sentit, es planteja una reducció del 4% i el resultat final seria que el tipus de 
gravamen en el casos de bens urbans residencials el tipus definitiu serà de el 0.722 
% quan es tracti de bens de característiques especials, el 1,30% i el 0,90% quan es 
tracti de bens rústics. 
 
S´estableix un tipus diferenciat de gravamen: 0.776 % per a les construccions 
destinades a determinats usos diferents de l’habitatge  
Art. 10è. Bonificacions 
Tindran dret a una bonificació de la quota íntegra de l’impost de béns  immobles 
urbans, els subjectes passius que ostentin la condició de titulars de família 
nombrosa, en els següents percentatges, amb un import límit de 1.000 €: 
 
La resta de tarifes increment general de l’8%  
 
OF. NÚM 3 IMPOST SOBRE CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS I 
OBRES 
Manteniment del tipus en el 3’5 % i de la taxa general urbanística en el 1’05 % 
La resta increment del 1’8 % 
 
OF. NÚM 4 IVTNU 
S’incorpora un nou redactat de l’article 1 i 2, incorporant les disposicions referents 
al “Banco Malo” (Sareb) de no subjecció. 
 
A l’article 11 s’afegeix el punt núm. 3 relatius a devolucions: 
 
3.  En els actes o contractes en els que figuri alguna condició, es qualificaran d’ 
acord a les prescripcions contingudes al Codi Civil. Si fos suspensiva no es 
liquidarà l’ impost fins que  la condició es compleixi. Si, per canvi, és resolutòria, 
s’exigirà l’impost a reserva que, quan la condició es compleixi, de fer l’oportuna 
devolució segons la regla de l’apartat anterior. 
 
OF. NUM. 5 IMPOST SOBRE ACTIVITATS ECONÒMIQUES 
No es proposa cap modificació a l’ordenança. 
S’actualitza el carrer. 
 
OF. NÚM. 7  EXPEDICIÓ DE DOCUMENTS   

Increment general del 1,8% 

Ses crea una nova tarifa a l’article Article 5è. 

B) PETICIONS I INSTÀNCIES: 
6. Fotocòpies de plecs de clàusules (per fulla) 1,06 € 
 

O.F. NÚM. 8  PLAQUES I PATENTS 
Increment general del 1’8% 
 
O.F. NÚM. 9  OBERTURA ESTABLIMENTS I CONTROL D’ACTIVITATS 
Increment general del 1’8 % 



  

 

 13 

 
Es crea una nova tarifa pels apartaments turístics. 
 
Article 5è. Quota tributària 
TARIFES: 
e) En els casos que a continuació es relacionen, la quota fixa per tramitació, 
comprovació i control a aplicar serà la prevista en aquest apartat: 
- Postes de subministrament carburant automatitzat  (per unitat):  5.105,60 € 
- Apartaments turístics, 200,00€ . Aquesta tarifa s’aplicarà quan es tracti d’un únic 
apartament turístic. En el cas de dos o més, la liquidació es practicarà aplicant la 
tarifa general corresponent, de Tramitació, comprovació i control d’ establiments 
subjectes a comunicació ambiental prèvia  

 
OF. NÚM. 10  CUSTODIA I RETIRADA V. 
Nova proposta en las tarifes de retirada i transport i establiment de horaris 
diferenciats: laboral, nocturn i diumenges i festius. 
La resta de tarifes increment del 1’8 % 
 
OF. NÚM. 11 CEMENTIRIS 
Noves taxes en serveis funeraris. 
Introducció del títol del nínxol en aquesta ordenança (fins ara es trobava en 
expedició de documents) 
Introducció de canvis de titularitat provisionals. 
Noves tarifes per pròrroga de la concessió. 
La resta de tarifes increment del 1’8 %.  
 
OF NÚM.12 ESCOMBRARIES 
Es fixa la taxa d’escombraries domiciliàries en 68,89 € 

La resta de taxes increment general del 1’8 % 

O.F. NÚM. 13 SANEJAMENT 
Es fitxa el tipus en el 0,0395 % y la quota mínima en 6,88 € 
La resta de tarifes increment del 1’8 % 
Eliminació Article 7.1.2 
 
O.F. NÚM. 14  UTILITZACIÓ PRIVATIVA DE LA VIA PÚBLICA 
Increment general del 1’8 % 
 
O.F. Nº 15 OBERTURA DE SONDATGES I RASES 
Increment general del 1’8 % 
 
O.F. NÚM. 16  OCUPACIÓ TERRENYS US PÚBLIC 
Increment general del 1’8 % 
Modificació de l’article 3.E 
Article 3r. Quantia. 
 
La quantia de la taxa regulada en aquesta Ordenança és la fixada en les tarifes 
següents: 
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E) Ocupació d’un tram de la via pública amb supressió temporal del trànsit en 
operacions relacionades amb les obres de construcció: grues autopropulsades, 
camions, vehicles especials, formigoneres i similars. Quota mínima fins a 1 hora: 
118,92 €, i a partir de la primera hora, per cada hora o fracció que s’afegeixi: 69,03 
€. 
 
O.F. NÚM. 18 GUALS 
Increment general del 1’8 % 
 
O.F. NÚM 20 ZONA BLAVA 
Nova proposta pels exercicis 2014-2016 
 
Article 4t. Quantia. 
0,30 €  .......... 15 min.     
1,20€   .......... 60 min. 
1,80 €  .........  90 min. 
 
Article 6è Infraccions i sancions  
L’import del comprovant especial per a l’anul· lació és de  4.50 € 
 
O.F. NÚM. 21 COMPROVACIÓ DE SOROLLS 
Increment general del 1’8 % 
 
O.F. NÚM. 22  PRESTACIONS POLICIA MUNICIPAL 
Increment general del 1’8 % 
 
O.F. Nº 23 TAXA PER LLICÈNCIES O LA COMPROVACIÓ D’ ACTIVITATS 
COMUNICADES EN MATÈRIA D’ URBANISME, PRESTACIÓ DE SERVEIS 
URBANÍSTICS,  I INSPECCIÓ 
 
Congelació de la taxa general urbanística ( 1,05 %) 
Increment general del 1’8 % 
Inclusió de la tarifa per moviments de terres 
 
ANNEX 
 
TARIFES 
 
3.10 Moviment de terres en zona urbana: 0,5 €/m3  
 
O.F. NÚM. 24 Publicitat 
Increment general del 1’8 % 
 
O.F. NÚM. 25 MATRIMONIS CIVILS  
Increment general del 1’8 % 
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A continuació, va intervenir el regidor del grup municipal de C’s, Sr. Miguel-
Ángel Ibáñez, qui va dir, de forma textual: 
 
“Diuen vostès que aquest és un pressupost social, però des del nostre punt de vista 
no n'hi ha prou amb donar ajudes perquè un pressupost sigui realment social, sinó 
que també ha d'adequar el nivell dels impostos a l'evolució del poder adquisitiu 
dels seus ciutadans i, almenys això últim, no es contempla en els seus pressupostos 
2014 doncs el principal impost, l'IBI, puja un 6 % mentre els salaris de la població 
estan congelats o senzillament han disminuït.  Des de 2007 fins avui, mentre l'IPC 
pujava un 16,1% l'IBI l’han pujat vostès un 34,99% és a dir la pressió fiscal a Gavà 
l'han augmentat en gairebé 19 punts. 
 
Respecto del Presupuesto 2014 de Préssec, SA.  
 
El monto global es prácticamente el mismo del 2013 pues la disminución del 
1,53% se queda en menos del 1% (-0,95%) si tenemos en cuenta que hay 50.000€ 
del mantenimiento del alcantarillado que se han traspasado al ayto. 
 
En aras de la reducción del gasto en Presec creemos, desde nuestro punto de vista, 
que hay varias cuestiones que se podrían/deberían mejorar: 
 
Unas son internas ala empresa como por ejemplo la partida de mantenimiento de 
jardinería que se ha incrementado en un 4,35% al externalizarse también la de Can 
Ribes. Nuestro Grupo cree que se debería hacer un esfuerzo para suprimir la 
externalización de la jardinería de Central Mar, Cami Ral, Can Ribes, Serra de les 
Farreres así como de los tratamientos fitosanitarios y de poda y tala, lo cual 
permitiría un ahorro cercano al 2% del pto, es decir 180.000€. 
 
Pero también hay otras externas pues hay una circunstancia muy a tener en cuenta a 
la hora de analizar este presupuesto y el nivel de esfuerzo de contención que se 
refleja en el mismo: Presec hace los trabajos que le encarga el Equipo de Gobierno 
y estamos seguros que si se realizase un análisis de los mismos en base cero, es 
decir si el ayto. se replantease no la variación de la partida presupuestaria del año 
anterior sino que analizase una a una la necesidad o la conveniencia de disminuir o 
aumentar cada uno de los servicios que presta a través de Presec adaptándolos a las 
necesidades y circunstancias actuales, se podría reducir su presupuesto lo cual 
redundaría en una menor necesidad de ingresos que reducirían a su vez el importe 
de la transferencia corriente necesaria para el correcto funcionamiento de Presec 
disminuyendo así el nivel de gasto global del municipio. 
 
Respecto de  Presupuesto de GTI, SA 2014 
 
Tras el traspaso al Ayto. de la Oficina Local de Vivienda y del Servicio de 
Planificación Urbanística, así como del desembolso de casi 7M€ como “ampliación 
de capital” para reducir a la mitad la deuda de la empresa, GTI sigue costando 
mucho dinero: 
 
En transferencias corrientes el ayuntamiento ha tenido que aumentar la aportación 
del año pasado hasta 224.380 € (+ 134.380 €) para poder presentar un presupuesto 
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equilibrado y que GTI pueda pagar los salarios y gastos financieros si las ventas 
previstas no son las presupuestadas. 
 
Un Presupuesto en el que si tenemos en cuenta que los ingresos de los 3 millones 
de euros largos de cuotas de urbanización así como de los casi 400.000 € indicados 
como Pla de Ponent “sentencias” tienen su contrapartida con los gastos, de modo 
que en realidad es dinero que simplemente se cambiará de mano, si es que se llega 
a cobrar y que arroja un saldo negativo para GTI de más de 450.000 €. 
 
El otro ingreso del apartado “ventas” son los Gastos operacionales del Pla Ponent 
(los gastos de los trabajos por ser Administración Actuante) y que confiamos se 
puedan cobran. 
 
En el apartado de Gastos, dentro de los gastos financieros vemos que los gastos por 
intereses no se reducen a la mitad como sería lógico sino que debido a la necesidad 
de garantizar el pago de los intereses, el coste financiero de la mitad de la deuda no 
es la mitad de los intereses sino que es el 60% de lo que se pagaba por la totalidad; 
En transferencias corrientes al Ayto. desaparece la de la Zona Azul, es decir 20.000 
€ más de coste municipal y por otro lado, ya hemos hecho alusión a las Inversiones 
en terrenos urbanización y sentencias del Pla Ponent en que sólo se trata de que el 
dinero cobrado se distribuye entre sus destinatarios. 
 
En resumen reiterar nuestro total desacuerdo ante el uso realizado por parte de los 
diferentes Equipos de Gobierno en GTI y que entre otras cosas derivó en que no se 
pudiesen tomar a tiempo las necesarias medidas de contención y por ello ahora el 
hito más importante es que se llegue a cobrar la parcela de Can Ribes y así poder 
cancelar el crédito en 2016, pues en caso contrario volveríamos a tener que añadir 
otra importante carga financiera a la abultada deuda municipal. 
 
Respecto de las taxas y las ordenanzas fiscales hemos presentados enmiendas a las 
ordenanzas núm. 1, 12, 13, 14, 23 i la núm. 9 comentada en comisión informativa. 
 
En relación a la núm. 1 sobre El Impuesto de Bienes Inmuebles, su propuesta era 
un incremento del 6% aproximadamente pero desde el año 2007 el incremento real 
era de un 34,99% mientras que l’IPC había subido un 16,1%. Era una manera de 
trasladar al ciudadano la necesidad de hacer sacrificios y así no tener que hacerlos 
tanto como equipo de gobierno. Por eso pedimos la congelación del impuesto. 
 
En la ordenanza núm. 12 el incremento de presión fiscal ha sido de un 11,59% des 
del 2007, por lo que proponemos, al igual que antes, congelar la cantidad del año 
2013 pero añadiendo una bonificación donde solicitamos la incorporación de una 
bonificación del 100% de la cuota para las personas que el 1 de enero de 2014 se 
encuentren en situación de paro y se le haya agotado la prestación por desempleo, 
así como a las parejas que tengan unos ingresos mensuales iguales o inferiores al 
125 % del salario mínimo interprofesional atendiendo a la situación dramática de 
dichas personas. 
 
Para la ordenanza fiscal núm. 13, de Saneamiento, proponen un 6% y nosotros 
entendemos que es una cuota donde se tendría que mantener exactamente a la 
misma cantidad del 2013.  
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De igual manera sucede en la ordenanza núm. 14, Tasa por la utilización privativa 
o el aprovechamiento especial de la vía pública. 
 
Respecto a la ordenanza núm. 23, por licencias o la comprobación de actividades 
comunicadas en materia de urbanismo, prestación de servicios urbanísticos e 
inspección, también entendemos que dada la situación del sector de la construcción 
se tendría que congelar por el importe de dichas tasas manteniendo invariables las 
establecidas para el 2013. 
 
Para el resto de ordenanzas fiscales todo y entendiendo que el 1,8% del IPC ya 
supone un esfuerzo de los ciudadanos creemos que sería un punto de equilibrio el 
admitirlo. 
 
Para finalizar, del presupuesto propiamente del Ayuntamiento 
 
Si hablamos de cifras concretas el montante total es prácticamente el mismo de este 
2013 pero eso significa que para compensar la disminución de determinadas 
partidas de ingresos se traslada el esfuerzo de ahorro al ciudadano a quien se le 
incrementa el IBI un 6%, muy por encima del IPC interanual del 1,8% como decía 
al principio. 
 
En la clasificación por programas el gasto más elevado corresponde a Deuda 
Pública que representa más del 10% de los gastos: los que ha generado su proyecto 
de Gavà para el cual han recurrido a sistemáticamente a créditos mientras han 
podido.  
 
Los créditos son necesarios para determinados proyectos, pero si bien en unos 
casos entendemos que estaban justificados, en otros creemos que simplemente han 
estirado Uds. más el brazo que la manga, pero pagarlos tenemos que pagarlos todos 
y las facturas de esas deudas llegan hasta el 2032. 
 
Si analizamos los gastos en servicios públicos básicos clasificados por programas 
vemos que los seis primeros son: Deutepublic; Admon General Seguretat 
ciudadana; Limpieza viaria;  Recogida eliminacion y tratamiento de residuos; 
Adm. General urbanismo i Actividades; i Admon. General Obras, mantenimiento y 
Mobilidad. 
 
Llama la atención que mientras la construcción está en una profunda crisis y el 
número de hipotecas para compra de vivienda ha caído hasta el 45% respecto del 
mismo mes de octubre del año pasado, presupuestan para Administración general 
de Urbanismo y Actividads la cantidad  de 1.641.820 € más del 4% del total del 
Pto. (4,023%), ya que dicha cantidad representa casi el 90% del gasto en limpieza 
viaria, más del 87% de la recogida eliminación y tratamiento de residuos y un 6% 
más que Obras, Mantenimiento y Movilidad. No nos parece lógico de ninguna 
manera. 
 
Por otro lado en prensa municipal entre escrita, Radiodifusión y Audiovisual-
Internet es gastarán 800.245 € casi el 2% del presupuesto, mientras que la partida 
en asistencia a personas dependientes es un 1,51 %. Pueden aducir que 
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Dependencia no es competencia municipal pero prensa tampoco es obligatoria y el 
derecho a la información no tiene porqué ser necesariamente cubierto por 
estamentos públicos sino que también puede darse desde el ámbito privado o 
cooperativo como hemos propuesto en diferentes ocasiones desde Ciutadans-C’s. 
 
Por otro lado desde diferentes estamentos y también desde Ciutadans se requiere 
ayuda urgente a la Generalitat para que 1.457 niños de nuestra comarca no se 
queden sin beca comedor y como decía, tienen para ello todo nuestro apoyo. 
Desconocemos el número exacto de niños de Gavà que se van a quedar sin beca 
comedor, pero al igual que hemos pedido en años anteriores, consideramos  que si 
la Generalitat no incrementa los 3millones de € que ha asignado a este fin, 
instamos al equipo de gobierno a que cambie de destino los 38.000 € que dedica, 
como cada año, al Consorcio de Normalización Lingüística y que permitirían cubrir 
becas comedor para 68 niños de Gavà.  
 
Recordemos que en su presupuesto no se incrementan los  19.000€ de becas 
comedor del 2013. 
 
Hablan de un presupuesto social pero vemos que en el tema de becas de libros hay 
una partida nueva de 50.000 € que entendemos que debería ir incorporada en la de 
socialización de libros y la de reutilización. Nos preocupa que esto pueda ser el 
inicio de que el programa de socialización y reutilización de libros gestionado por 
las AMPAS y Centros Escolares sea sustituido por una gestión directa del 
ayuntamiento con las familias. 
 
Por otra parte, la cantidad destinada a familias en situación de emergencia de 
45.000 € nos parece insuficiente 
 
Hay partidas concretas en las que estamos de acuerdo como por ejemplo en 
mantener la subvención a las empresas que contraten gavanenses en paro o las 
subvenciones a entidades sociales y Fundaciones que trabajan en Gavà, etc. 
 
En cambio, no estamos de acuerdo en destinar 75.000€ en Difusión y divulgación 
de programas municipales u otros 75.000€ a Promoción y Proyección de la ciudad. 
 
Los costes de Estudios y Trabajos Técnicos suben casi 1,9 M € que consideramos a 
todas luces excesivos teniendo en cuenta que una buena parte son de realización 
externa. 
 
Los costes de la Mancomunidad de Can Sellarés también los creemos excesivos 
pensando que debería hacerse un esfuerzo en recortes para dicha Mancomunidad. 
 
En inversiones entendemos que se esté a la espera de lo que puedan aportar otras  
administraciones, básicamente Diputación, pero en el caso de mantenimientos 
como el de vía pública no debería ser así, debiendo tener en presupuesto una  
partida suficiente para garantizar el buen estado de todas las vías públicas de 
titularidad municipal. 
 
En resumen, aunque hablen de un presupuesto de contención y restrictivo en el 
gasto, vemos que una vez más el esfuerzo se le pide al ciudadano vía subida del 
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impuesto más importante y que representa más del 32% de los ingresos 
municipales: el IBI. 
 
Por las razones anteriormente expuestas el posicionamiento de Ciutadans-C’s será 
contrario a la aprobación de estos presupuestos.” 

 
 

---------- 
La sra. Raquel Sánchez es va incorporar a la sessió plenària a les dinou hores i 
quaranta-tres minuts. 

---------- 
 
 
 

Per la seva banda, el regidor del grup municipal d’ERC-EV-IxG, sr. Jordi 
Calatayud, va dir que havien presentat unes esmenes a les ordenances i, pel que 
feia al pressupost també n’havien presentat i estaven negociant amb l’ajuntament 
per mirar d’incloure els programes que ells defensaven, en especial, els de la gent 
mes desafavorida, aturats de llarga durada, etc. 
 
Tot seguit, va dir literalment el següent:  
 
“Tal com acaba d'explicar el tinent d'alcalde, l'equip de govern, planteja un 
increment de la majoria de les taxes en funció d'una taxa del 1,8%, IPC interanual 
espanyol del mes de juliol.  
 
Aquests últims mesos ha disminuït l'IPC per la baixa taxa d'activitat econòmica que 
fa que les petites i mitjanes empreses intentin mantenir o reduir els preus per 
aconseguir vendes, aquesta tendència continuarà segons alguns especialistes, per la 
qual cosa no podem fer previsions de creixement de l'IPC, la taxa interanual 
catalana del setembre es només del 0,5% i una la taxa anual és negativa de 0,5%, 
fàcilment tancarem l'any amb una taxa de poques dècimes amunt o avall, per aquest 
motiu no veiem oportú l'increment del 1,8%. 
 
El grup municipal d'Esquerra Republicana de Catalunya-Els Verds-Independents 
per Gavà acceptaríem incrementar algunes taxes, per que ara tenen una cobertura 
del servei molt baixes o per millores significatives del servei, però de cap manera 
d'un increment generalitzat. 
 
Fem aportacions per ajudar a aquells que ho passen mes malament, en l'IBI una 
bonificació per als habitatges en lloguer social a través del Programa de mediació 
per al lloguer social i de la Xarxa de Lloguer Jove de la Generalitat de Catalunya, 
en les mateixes condicions dels habitatges de protecció oficial, bonificació del 
50%, màxim que permet la llei. 
 
Proposem també congelar les taxes de les escombraries domiciliaries, perquè el 4% 
d'increment que proposa el govern local el trobem excessiu, i congelar també les  
de matrimonis civils i de les concessions i arrendaments de concessions del 
cementiri municipal. 
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Per ajudar a les petites i mitjanes empreses de la nostra ciutat, nosaltres proposem 
la congelació de les taxes d'escombraries i d'ocupació de la via pública. 
 
El nostre grup proposa també mantenir les taxes vigents: 
- Pel sanejament, connexions a la xarxa i recollida d'animals 
- Per la immobilització i custodia de vehicles 
- Pels guals i zones de càrrega i descàrrega 
- Per la comprovació de sorolls 
- Per les actuacions de la policia municipal  
- Per taxes urbanístiques 
- Per la publicitat dinàmica 
 
A més, proposem crear un grup de tributació nou per l'ordenança 1, de l'Impost de 
bens immobles, per als bens rústics desocupats o abandonats que podien ser 
productius socialment, afavorint la seva cessió com horts urbans, o en explotació 
pels seus propietaris o llogaters, amb un gravamen de l'1,3. Creiem que cal 
fomentar que els propietaris de camps agrícoles erms i abandonats els posin en 
explotació i contribueixin a generar riquesa per al país. 
 
Finalment, proposem incrementar la taxa d'obertura d'establiments per a les cases 
de joc, ja que creiem que activitats com les que duen a terme comporten un 
augment de la inseguretat ciutadana, la degradació del civisme de l'entorn i 
molèsties als veïns, que requeriran la presència sovintejada de tècnics municipals 
que comprovin el correcte compliment de les ordenances municipals o que efectuïn 
les obligatòries tasques de neteja i manteniment del mobiliari urbà de la ciutat en 
els indrets propers, cal establir una taxa a aquest tipus de negoci d'acord amb les 
despeses que es preveu que ocasionarà a l'Ajuntament. De fet, aquests negocis 
generen un rebuig veïnal, i l’ideal seria que no s’implantessin a Gavà. Però en tot 
cas, si s’implanten, doncs que compensin els perjudicis aportant diners a l’erari 
municipal. 
 
Respecte al pressupost, presentem propostes per millorar el serveis a aquells del 
nostres veïns que estan  en pitjor situació, focalitzar la promoció econòmica en els 
aturats de llarga durada i aquelles persones que han esgotat les prestacions, majors 
de 45 anys que tenen segurament una dificultat afegida per retornar al mercat 
laboral, per això proposem que el programa 6+6 ho afavoreixi, així com estendre el 
programa a aquelles associacions de tot tipus que tenen una persona que facilita el 
dia a dia amb els temes administratius i organitzatius, per a poder-la legalitzar amb 
un contracte laboral. 
 
Destinar mes diners a complementar les beques menjador, per a que puguin arribar 
a tots aquells que ho necessitin. 
 
Proposem realitzar un estudi per la organització i coordinació d’un menjador 
social, mes una quantitat per condicionar un local municipal per aquest menester. 
 
Recolzament a les escoles, que tenen mes problemes per la reducció del personal 
docent i de suport, atenent situacions d’integració dels infants amb mes dificultats.  
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També referent a les escoles reprendre les obres de manteniment ordinari, per 
evitar la degradació dels centres escolars, en els quals només es realitzen 
reparacions urgents. 
 
Proposem una actuació decidida del nostre ajuntament en la negociació amb la 
Generalitat, encara que sigui en un projecte per fases, per aconseguir començar les 
obres del nou IES Bruguers el mes aviat possible, arribant a avançar alguns 
recursos econòmics per afavorir la consecució de l’objectiu que es tenir el nou 
edifici. 
Tot plegat suposa una rebaixa de 160.000 € en diverses partides que considerem 
sumptuàries. Així dels 150.000 € previstos per a promoció de la ciutat o per a 
difusió dels programes municipals. Proposem reduir 100.000 € en publicitat i 
propaganda. De la mateixa manera, reduir 10.000 € dels diners de lliure disposició 
del Govern sembla difícils de fiscalitzar. Així com 20.000 € de les tasques 
d’impressió i edició del Bruguers i especialment, els 30.000 e que es gasten en 
fotografies.  
 
Pensem que no son despeses prioritaries i que cal canalitzar els diners a actuacions 
més socials.” 
 
Per acabar va dir que s’abstindrien en la votació dels pressupostos atès que havien 
arribat a un acord amb l’equip de govern per modificar determinades partides.” 
 
 
 
En el torn del grup d’ICV-EUiA, la sra. Emma Blanco, regidora i tinenta d’alcalde, 
va manifestar que atès que el 1r tinent d’alcalde ja havia exposat el pressupost i les 
ordenances amb les seves particularitats ella faria una reflexió més global. En 
aquest sentit, va dir que quan es parlava de pressupostos no es tractava 
exclusivament d’una qüestió econòmica sinó més aviat de l’expressió numèrica de 
la voluntat política fonamentada en com s’aconseguia donar resposta al dret a la 
ciutat que tenen els seus habitants, eix vertebrador dels pressupostos.  
 
Dins del context econòmic d’una llarga crisi, que a banda d’afectar a la ciutadania, 
estava suposant fins i tot un atac a l’administració local per part de les 
administracions supralocals i, en especial, per la estatal, ja que pretenia deixar als 
ajuntaments com a simples finestretes burocràtiques, els pressupostos demostraven 
realment que l’ajuntament estava gestionant la realitat i les necessitats del dia a dia 
de la ciutadania. 
 
Respecte de l’esmentat eix que vertebrava els pressupostos, va dir hi havien cinc 
conceptes a destacar. En un primer, va dir que els pressupostos es dotaven d’una 
sensibilitat social imbuïda pel mateix equip de govern, el qual es preocupava per la 
situació dels ciutadans i ciutadanes com ho demostrava el fet de que s’havien 
mantingut i ampliat moltes partides per atendre les mancances  de la gent i alhora 
evitar-ne l’exclusió social. Tanmateix, s’havien incorporant mesures per persones 
amb atur de llarga durada, en aquest sentit, en la formació s’havia aplicat tarifació 
social, qüestió que es volia fer arribar a altres àmbits, com a l’atenció a les famílies, 
l’atenció a les dones víctimes de violència o la possibilitat d’incorporar un 
menjador amb criteris socials.  
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Un altre concepte era el manteniment integral de la ciutat. A tothom li agradava 
tenir una ciutat neta, segura i amb prestacions. Una part del pressupost anava 
destinat a pagar els treballadors i treballadores que feien possible que la voluntat 
política es transformés en serveis i atenció a la ciutadania, i per això calia que els 
treballadors veiessin remunerada la seva tasca, en la mesura que ho permetés 
l’administració central. 
 
També calia tenia present que el pressupost fomentava les practiques de cohesió 
social, mantenint la dotació de recursos a projectes que contribuïen al teixit social, 
impulsats des de la vessant educativa, esportiva i cultural de la ciutat. 
 
En un quart concepte es trobava l’acompanyament al teixit comercial que anava 
recolzat de les eines que permetien potenciar-lo. A banda de la dinamització 
comercial, hi havia orientació i acompanyament  a la emprenedoria, destacant les 
formacions per  adults. 
 
Per últim terme, va recordar la responsabilitat de sanejar l’administració local i 
pagar els deutes. En aquest sentit, els deutes no s’havien pas creat en els darrers 
cinc anys però això no treia que s’havien d’assumir i per això, una part del 
pressupost anava a rebaixar deute. 
 
Volgué deixar palès que no es podia obviar que l’actual conjuntura econòmica 
condicionava el pressupost. A més, la situació s’agreujava per les polítiques que 
duien a terme algunes administracions supralocals, doncs suposaven una retallada 
de drets socials, com ara l’educació, la sanitat i la dependència, tenint l’ajuntament 
després que cobrir-les, com era el cas de l’escola Maria Felip i d’altres. 
 
Va referir-se als efectes que havien produït tant la reforma laboral com la bombolla 
immobiliària i va demanar que es fes d’una vegada per totes la Llei de financiació 
local. 
 
Pel que feia a les solucions que propugnaven certs partits en el sentit de retallar 
impostos va mostrar-se contrària ja que al seu parer s’havia de fer una política 
redistributiva. 
 
En definitiva, el que s’havia fet amb els pressupostos era gestionar la realitat en la 
que ens havia tocat viure i responia a una voluntat política, a la que cap altre grup 
havia presentat una pla alternatiu global per gestionar els diners públics. 

 
 
 

Va intervenir el sr. Gabriel Martorell, regidor del grup municipal de CiU, qui va 
expressar, de forma literal: “Diuen vostès, que es un pressupost social, però des de 
el nostre punt de vista, no hi ha prou amb donar ajuts per que un pressupost sigui 
realment social, si no que també deu adequar el nivell dels impostos a l’evolució 
del poder adquisitiu dels seus ciutadans, i això últim, no es contempla en els seus 
pressupostos del 2014. Donat que el principal impost, l´IBI, puja un 6%, i en canvi, 
els salaris de la població estan congelats o senzillament han disminuït. Des del 
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2007 fins avui mentre l’IPC pujava un 16,1% el IBI l’han pujat vostès un 34,99%. 
És a dir, la pressió fiscal a Gavà l’han augmentat casi 19 punts. 
 
Des del grup Municipal de Convergència i Unió com cada any, hem mirat 
d’analitzar amb detall el pressupost que vostès ens presenten. Hem analitzat 
cadascuna de les partides que conformen el pressupost que avui valorem. Hem 
trobat partides discutibles, partides prescindibles, i fins i tot, partides 
incomprensibles, tant pel que fa als ingressos com a les despeses. Ara bé: 
Veient en perspectiva els pressupostos dels darrers tres anys, i les seves 
liquidacions corresponents, hem de concloure que els pressupostos que vostès 
presenten tenen poc a veure amb la realitat. Fan un exercici de fonambulisme 
comptable, amb la única finalitat de quadrar els números sobre el paper. Desprès la 
realitat s’encarrega de desmentir-los a diari. 
 
Els seus pressupostos són irreals, i serveixen  per a ben poca cosa. Intenten 
justificar amb ells la seva gestió, però la realitat es que cada any s’encarrega de 
posar totes dues coses en evidencia, els pressupostos i la gestió. En un moment en 
que la població de Gavà esta vivint una situació de crisis gravíssima d’una 
magnitud que moltes persones no havíem viscut mai, i de la qual no en som en 
absolut culpables ni responsables, es podria esperar que la administració més 
propera fos també la més sensible i treballés per alleugerar, en mesura de lo 
possible el seu patiment. En compte d’això , ens troben amb increments de taxes, 
pujades d’impostos, despeses discutibles, i així suma i segueix. 
 
Realment la diferència entre bel seu discurs, centrat en la sensibilitat social, i les 
intencions que concreten en el seu pressupost són un abisme. No per molt repetir 
una fal· làcia aquesta es converteix en realitat. Els seus actes han mostrat molt poca 
sensibilitat envers la població d’aquesta ciutat. Creiem que els pressupostos que 
tenim sobre la taula serveixen únicament per intentar justificar la mala gestió que 
han portat a terme durant anys i que, en comptes de servir a la població de aquesta 
ciutat tenen com a finalitat justificar la seva incapacitat. Per tot això el Grup 
Municipal de Convergència i Unió votarà en Contra d’aquests pressupostos del 
2014.” 

 
 

 
Per part del grup municipal del PP, el regidor sr. Sergio Engli, va prendre la 
paraula per dir que en les conclusions que feia l’Alcalde a l’informe del 
pressupostos parlava de priorització clara de les despeses socials. Qüestió en la que 
no estava d’acord ja que considerava que el fet que un pressupost portés ajudes no 
significava que fos realment social perquè s’havien d’adequar el nivell dels 
impostos a l’evolució del poder adquisitiu dels seus ciutadans, qüestió aquesta que 
no succeïa doncs l’IBI té un augment d’un 6% mentre els salaris de la població 
estan congelats o disminuïts. Va recordar que des de l’any 2006 l’IPC havia pujat 
un 16,1% l’Impost de Béns Immobles (IBI) ho havia fet un 35%. En suma, la 
pressió fiscal a Gavà havia augmentat en 19 punts. 
 
Com que en les anteriors intervencions que havien fet els regidors s’havien posat 
de manifest moltes de les qüestions que ell volia tractar, i per tal de no ésser 
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repetitiu, les va donar per reproduïdes, estan d’acord amb la major part de les 
intervencions que s’havien realitzat, no essent així amb la feta per la Sra. Blanco.  
 
Va admetre que si bé el marge de maniobra de les corporacions locals estava 
limitat per les decisions de les administracions supralocals, aquest efecte és el que 
es buscava i havia servit perquè els ens locals minoressin el seu deute. El que es 
tractava era de sanejar els comptes i no s’havia de veure com un atac als mateixos. 
 
Pel que feia als ingressos va comentar que en la mateixa línia d’exercicis anterior 
l’Estat continuava incrementant les seves aportacions al municipi de Gavà, en 
concret, en més de 300.000.- euros, la Diputació de Barcelona les mantenia, mentre 
que, contràriament, la Generalitat venia reduint les partides en uns 360.000.- € i les 
que feia Consell Comarcal també anaven minvant. 
 
Si es mantinguessin els criteris d’ingressos que s’havien pressupostat --digué el sr. 
Engli-- hi hauria un increment dels mateixos de prop de 1.500.000.- €, però el cert 
era que amb la pujada de preus públics, ordenances i taxes el que es produiria seria 
l’efecte contrari doncs la gent deixa de consumir els serveis, és l’anomenada corba 
de Laffer, la qual s’havia de tenir sempre present a l’hora de pujar impostos. 
 
Respecte a les empreses municipals PRESEC, SA i GTI, SA, va dir que estaven 
fent el que calia, que era un esforç per reconduir-se. Li va cridar l’atenció el fet de 
que, en el cas de PRESEC, SA,, tal i com apuntava en el seu informe l’interventor 
municipal, manqués una partida de 90.000 € no consignada, que corresponia als 
deutes que tenia Gavanenca d’Obres, S.L. i que no estaven consignades en cap lloc.  
 
Pel que feia a les despeses socials, contemplades a l’apartat 4 del pressupost, si es 
deixava de costat la partida Gavà Solidària, atès que va començar a mitjans de 
2013 i la corresponent a les Beques Valdés ens trobàvem que aquest apartat del 
pressupost només s’havia incrementat en 55.000.- €. Quantitat que, en relació als 
40.000.000.- € de pressupost feien que al sr. Engli no li quadressin els números en 
el sentit de que es tractaven d’uns pressupostos socials. Per altra banda, va felicitar 
a l’equip de govern per l’increment de la partida relativa a les aportacions a beques 
per llibres. 
 
Adreçant-se a la sra. Blanco va contestar-li que el partit que representava no havia 
presentat cap esmena a la totalitat dels pressupostos, entre d’altres qüestions, 
perquè els havia rebut en tan sols quinze dies d’anticipació i, donat que no té 
dedicació exclusiva, li havia resultat impossible per manca de temps. 
 
Va recordar que l’any 2011 l’endeutament final del Consistori era de 49,9 milions 
d’euros, mentre que l’any següent, amb l’entrada en el govern central del PP, el 
qual va limitar de l’actuació dels ens locals per tal controlar la despesa dels 
ajuntaments, es va aconseguir una reducció del deute però finalment, el 2014 es va 
passar a un endeutament global conjunt de 49,4 milions d’euros, o sigui, el 84% del 
pressupost consolidat.  L’esmentada xifra trencava amb el desig d’aconseguir 
reduir el deute fins al 70%, contemplada en el pressupostos de 2013. 
 
Per acabar, va dir que atesa la pujada d’impostos que es proposava en els 
pressupostos per al 2014  el PP es veurien obligats a votar en contra. 
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Respecte a les ordenances fiscals va expressar que havien presentat varies esmenes, 
entre elles, la de sol· licitud de la reducció dels tipus impositius aplicables als béns 
de naturalesa urbana a l’objecte de compensar el 10% de la pujada del valors 
cadastrals. També s’havia sol·licitat la reducció d’un 10% del tipus diferenciat en 
totes les categories existents en l’ordenança per tal d’ajudar a les empreses 
existents a la ciutat. Així mateix, van demanar una bonificació del 25% de la quota 
íntegra pels béns de naturalesa urbana en els que s’hagin instal·lat sistemes per a 
l’aprofitament tèrmic o elèctric de l’energia solar. 
 
En segon lloc a l’ordenança núm. 3, relativa a l’Impost sobre construccions, 
instal· lacions i obres, van sol·licitar la baixada del tipus de gravamen al 2,7%. 
Respecte a l’IAE demanaven la inclusió de la bonificació mantinguda del 50% 
durant 3 anys a les noves empreses que s’instal· len al municipi, i una bonificació 
del 25% pels subjectes passius que utilitzin o produeixin energia a partir 
d’instal·lacions per a l’aprofitament d’energies renovables o sistemes de 
cogeneració. Respecte a la núm. 2, de vehicles va proposar una reducció de les 
quotes a vehicles d’entre 8 i 11,99 Cavalls fiscals i a les motocicletes de menys de 
125 CC. A l’ordenança fiscal núm. 4, referent a l’Impost sobre l’ increment del 
valor dels terrenys, s’havia demanat l’actualització dels valors cadastrals en un 
20% mentre que a la núm. 9, Taxa per la prestació dels serveis de intervenció 
administrativa en l’ activitat dels ciutadans i les empreses a través del sotmetiment 
a prèvia llicència, comunicació prèvia o declaració responsable i pels controls 
previs o posteriors a l’inici de les activitats, sol· licitaven una reducció del 50%, que 
sembla ser, era la mateixa que es volia aplicar però que en l’Ordenança no quedava 
reflectida i es volia que fos aplicable a tothom i no només a qui ho demanés 
expressament. També demanaven una congelació de les taxes a l’ordenança núm. 
10 relativa a la Taxa per la custòdia i la retirada o immobilització de vehicles. A 
l’ordenança de la taxa del cementiri municipal, núm. 11, havien proposat una 
pujada del 0.8 % així com a la núm. 12, Taxa per recollida, transport i gestió d’ 
escombraries i altres residus municipals en lloc del 4% proposat. Dites reduccions 
es compensarien amb una pujada del 1,8 % que s’establia com a norma general per 
a tots els elements.  
  
 
 
Seguidament, la sra. Raquel Sánchez, tinenta d’alcalde del grup municipal del PSC, 
va intervenir per manifestar que el pressupost --com ja venia succeint els últims 
anys-- suposava un nou esforç i rigor en la dotació dels recursos municipals ja que 
responien a les dificultats econòmiques actuals. Malgrat això, els pressupostos 
reforçaven la seva orientació progresista i social, doncs es destinaven recursos 
destinats als programes socials i als serveis a les persones. Una mostra d’això era 
que de cada 100 € del pressupost 26 € es destinaven a les persones. Va adreçar-se 
al sr. Engli per assenyalar-li que no només s’havia de fixar en el capítol 4 dels 
pressupostos atès que també hi havien partides com la núm. 1, on també es 
destinaven diners pels serveis a les persones.  
 
El pressupost posava l’accent en l’atenció a la família i el suport que se li prestava, 
que es materialitzava en que els fills poguessin fer esport de base, o que es 
poguessin adquirir llibres de text. 
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Va referir-se a la plataforma Gavà Solidària per dir que no entenia les crítiques que 
se li feien atès que s’estava duent a terme un treball molt important en xarxa amb 
les entitats i amb la societat civil a fí de garantir la cohesió social. Com  que estava 
tenint molt bons resultats l’Ajuntament reforçava la seva aportació econòmica a 
dita plataforma. 
 
Els pressupostos també contribuïen a crear ocupació consolidant els serveis que es 
presten al Centre de Suport a l’Empresa i els programes que han demostrat la seva 
eficàcia atès que han estat pioners i copiats per altres administracions de la nostra 
comarca, com era el programa del 6 + 6.  
 
També es tenia molt en compte el manteniment i la seguretat de la ciutat, que feia 
possible el funcionament normal dels equipaments on la ciutadania també tenia la 
possibilitat de participar en els programes esportius, culturals, educatius i cívics. En 
concret, per a la seguretat s’hi destinaven 9 de cada 100 euros. 
 
Al mateix temps els pressupostos feien de la cultura i del medi ambient elements de 
cohesió social i d’educació atès que no totes les polítiques eren iguals. En aquest 
sentit, es podia ser auster però també prioritzant les necessitats ciutadanes i no totes 
les formacions polítiques hi posaven l’accent en aquesta qüestió. Els pressupostos 
demostraven que es podia ser auster i alhora social, aplicant una fiscalitat 
progresiva qüestió que no feien altres administracions com la Generalitat de 
Catalunya, la qual va suprimir en el seu dia l’impost de Successions als patrimonis 
més elevats o les càrregues impositives a les activitats de joc. 
 
 
 
Va tornar a intervenir el sr. Carnero, qui en relació als comentaris que havia 
realitzat el representant de C’s, per tal de respondre a les esmenes presentades i al 
pressupost de la societat municipal PRESEC i els serveis de jardineria que 
prestava, va dir la incorporació de nous barris on hi havia zones d’atenció de Can 
Ribes. 
 
En relació a l’empresa GTI i el traspàs d’alguns dels seus serveis a l’Ajuntament va 
recordar que eren serveis municipals que en l’època de bonança van ser traspassats 
i per tant, era lògic que ara es tornessin a resituar a l’administtració competent, que 
en aquest cas era l’Ajuntament. 
 
Respectes a les esmenes a les Ordenances Fiscals que havien presentats els grups 
municipals va dir el següent: 
 
Pel que fa a les esmenes de C’s: Esmena a la OO FF 1 (IBI). 
 
Com vostè sap ens trobem fora del període de 10 anys que marca la Llei i haurien 
de iniciar una nova ponència de valors. Considerem que aquesta nova forma que 
dona la Llei de pressupostos de l’Estat d’anar actualitzant els valors cadastrals 
mitjançant les futures lleis de pressupostos és més equitativa. 
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Per altre cantó la pressió fiscal cadastral al nostre municipi està per sota de la 
pressió fiscal del municipis del nostre entorn en allò que fa referència a la quota 
resultant. 
 
D’acord a les informacions donades per la pròpia gerència del cadastre en una 
reunió oberta als municipis de la província va explicar que en el cas d’una ponència 
unitària a tota l’Àrea Metropolitana de mantenir la quota actual el tipus que 
s’hauria d’aplicar estaria per baix de la mitja resultant dels municipis resultants. 
  
També dir-li que en aquest complex context en que ens trobem per tal de garantir la 
continuïtat i la sostenibilitat de les polítiques públiques que asseguren la continuïtat 
dels serveis bàsics i el reforçament de les polítiques de foment de la cohesió i 
cobertura de necessitats socials cal el compromís d’una fiscalitat responsable i 
moderada però a la vegada capaç de sostenir una despesa pública potent. 
 
Per tot això no acceptaríem l’esmena. 
 
Esmenes a les OO FF 12, 13: 
 
Es tracta de taxes per la contraprestació d’un servei. L’import resultant en cap cas    
cobreix el cost del servei i el que es planteja és un increment diferencial per anar 
paulatinament acostant el grau de cobertura al cost del servei. Recordar que no és 
la primera vegada que algun grup municipal ha votat en contra de preus públics per 
que el grau de cobertura era baix.     
 
Des de l’Equip de govern considerem que en la fiscalitat municipal les polítiques 
redistributives estan més pensades per fer-les des de les polítiques de les despeses 
que no pas des dels ingressos, en aquest sentit a les ordenances ja es contemplen 
bonificacions i també subvencions per a determinats col·lectius. 
 
També el pressupost contempla partides específiques per beques de menjador i 
llibres, així com subvencions a la implantació de noves activitats i a la lluita contra 
aquesta lacra que és l’atur i al foment de l’ocupació. 
 
Considerem que dintre de les nostres possibilitats, aquesta forma és més directa i 
que arriba d’una manera més àgil a aquells que més ho necessiten. 
 
Anunciar també la voluntat de constituir una comissió executiva, en la participació 
de tots els grups municipals, que tindrà autonomia per estudiar, plantejar i decidir 
accions a desenvolupar en el marc de les polítiques socials com pot ser la dotació 
d’ajuts a col·lectius vulnerables.  
 
Per tot això no acceptem les seves esmenes per considerar que representarien una 
disminució dels ingressos  i pondrien en crisi algunes de les nostres polítiques 
redistributives. 
 
Esmenes a les OO FF 14 i 23 
Les esmenes plantegen la congelació. 
Donaria per reproduïda l’argumentació anterior. No s’acceptarien les esmenes. 
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Pel que fa a les esmenes d’ERC-EV-IxG. 
 
En relación a las enmiendas no aceptaríamos el primer punto en el sentido de poner 
una partida presupuestaria para avanzar inversiones del nuevo IES BRUGUERS. 

En este sentido estaríamos más en la línea de buscar acuerdos políticos tendentes a 
requerir a la Generalitat de Catalunya el que concrete el calendario de ejecución del  
Instituto y en tal sentido invitamos a todos los grupos políticos a sumar esfuerzos 
en esta dirección. 
 
Con respecto al resto de las enmiendas las aceptaríamos concretándolas en los 
siguientes términos: 
- Compromiso de creación de una Comisión Ejecutiva de la Plataforma Gavà 

Solidaria que tendría autonomía para estudiar, plantear y decidir acciones a 
desarrollar en el marco de la Plataforma, desde la posibilidad de poner en archa 
un comedor de carácter social hasta la dotación de ayudas a determinados 
colectivos. Se incrementa la partida con 20.000 €. 

- Creación de una partida que tendrá como destino la participación en posibles 
planes de ocupación. La dotación será de 30.000 €. 

- Se complementará la partida de becas de comedor con 25.000 €. 
- Se incrementará la partida de dinámica educativa con 10.000 € que tendrá como 

finalidad el desarrollar un programa de atención a la diversidad en las escuelas. 
- Se destinarán 50.000 € al programa de inversiones para actuaciones de 

mantenimiento y mejoras de los edificios escolares. 
 
Todas estas propuestas se trasladan al presupuesto sin variar el techo del 
presupuesto viniendo su financiación de una disminución de la partida 
Aportaciones a entidades locales.  
 
Respecte a CiU: 
 
La Generalitat de Catalunya estava plantejant increments en 52 impostos o taxes 
noves que anava a crear. En al·lusió al fet d’haver comentat que eren uns 
pressupostos irreals els municipals va dir que al menys s’havien fet qüestió que no 
podia dir-se dels autonòmics, els quals als 2013 eren virtuals i prorrogats, no saben 
encara l’abast dels del 2014. 
 
Així mateix, va dir que una part finançava el deute que la Generalitat tenia amb 
l’ajuntament. Així havien de finançar gairebé dos milions d’euros dels quals ara tan 
sols havien cobrat 143.000 euros. 
 
Per altra banda, va dir que on altres administracions retallaven en cobertura de 
cobertura de serveis com el SAT dependència l’equip de govern hi destinava 
recursos, més enllà de la retallada de 250.000 € que havien avançat. 
 
Respecte als comentaris del PP: 
 
Sr. Engli aquest equip de govern ja ha manifestat varies ocasions la seva 
disconformitat amb la reforma laboral i amb les polítiques restrictives que afecten 
de forma directa a tots els funcionaris i més encara als d’aquesta casa. 
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Respecte als increments per part del govern central entenc que no s’està referint a 
la participació en tributs de l’Estat ja que la Llei de Pressupostos estableix que a 
partir de l’1 de gener les aportacions mensuals a les corporacions disminuiran un 
3,5 %. 
 
Esmenes del PPC: 
 
En este complejo contexto en que nos encontramos para poder garantizar la 
sostenibilidad de las políticas públicas que aseguren la continuidad de los servicios 
básicos y el reforzamiento de las políticas de fomento de la cohesión y la cobertura 
de las necesidades sociales es necesario el compromiso de una fiscalidad 
responsable y moderada pero a la vez capaz de sostener un gasto público potente. 
Por tanto no se aceptarán las enmiendas planteadas en términos de congelación o 
reducción de tipos impositivos. 
 
OF NÚM 1. IBI 
- Plantea una reducción del tipo de un 10%. No se acepta la enmienda.  
- La enmienda plantea también una bonificación del 25 % de la cuota íntegra para 
bienes de naturaleza urbana en los que se haya instalado sistemas para el 
aprovechamiento térmico o eléctrico de la energía proveniente del Sol. 
Se trata de una de las bonificaciones potestativas del Real Decreto Legislativo 
2/2004, texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales.  
Posteriormente, en Real Decreto 314/2006, de 17 de marzo, el Código Técnico de 
la Edificación hace obligatorio para todo tipo de nueva edificación y para aquellas 
reformas que impliquen un cambio de uso, la obligatoriedad de establecer sistemas 
de aprovechamiento de la energía del Sol. En la actualidad de facto se trataría de 
una bonificación universal.  Tampoco se acepta la enmienda. 
 
OF NÚM 2 IVTM 
Plantea una reducció de un 2 % en las cuotas para vehículos entre 8 y 11,99 CV. 
No se acepta la enmienda. 
 
OF NÚM. 3 ICIO 
Plantea una bajada del tipo de gravamen al 2,70%. 
No se acepta la enmienda. 
 
OF NÚM 4 IVTNU 
Plantea una actualización de los valores catastrales en un 20 % sobre los valores 
aplicables de 2012 a efectos de la bonificación por transmisiones hechas a título 
lucrativo por causa de muerte. 
 
Los valores catastrales se incrementarán para 2014 un 10%, y en ese mismo 
porcentaje se han incrementado los valores para aplicar las bonificaciones. Por 
tanto tampoco se acepta la enmienda en los términos que se plantea.  
 
OF NÚM. 5 IAE 
La ordenanza ya recoge las bonificaciones que se plantean pero con otros 
porcentajes,  y por otro lado la ordenanza también recoge la bonificación por 
creación de empleo que es sumamente generosa en cuanto al porcentaje bonificable 
Art 6.2.B. 
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No se aceptaría la enmienda. 
 
OF NÚM. 9 ACTIVIDADES 
En cuanto a las reducciones que plantea no se aceptarían. 
En relación a la interpretación del artículo 4.1 párrafo 3 de la ordenanza debe 
hacerse desde la nueva perspectiva en el ejercicio de actividades profesionales que 
impone la ley 2/2007, de 15 de marzo, de sociedades profesionales. 

Debe tenerse en cuenta que con anterioridad a esa ley, exclusivamente podían 
ejercer actividades profesionales las personas físicas, mientras que con la actual 
normativa, es posible el ejercicio de actividades profesionales por un tipo especial 
de sociedades, que a efectos de la ordenanza quedarían asimiladas a personas 
físicas. 

No estamos, por lo tanto, ante una discriminación física/jurídica, sino ante una 
tarificación a cuota cero para el ejercicio de actividades profesionales, que 
únicamente pueden ejercer las personas físicas y las sociedades profesionales. 

OF NÚM. 10 Retirada de vehículos 
Plantea la congelación de tasas. No se aceptaría la enmienda.  
 
OF NÚM. 11 Cementerio 
Plantea un incremento máximo del 0,8 %. No se acepta la enmienda. 
 
OF NÚM. 12 Basuras 
Plantea un incremento máximo del 0,8 %. No se acepta la enmienda. 

 
 

Esmenes d’ERC-EV-IxG: 

 
- Es plantegen esmenes a les ordenances NÚM. 8,10,11,12,13,14,18, 21,22,23,24 i 25 en 

el sentit de no modificar l’ordenança vigent, es a dir, plantegen la congelació de les 
mateixes. 

 
Donaré per reproduïda la motivació exposada anteriorment i en conseqüència la no 
acceptació de les esmenes que plantegen congelacions.  
 
- Respecte a les esmenes plantejades a OF NÚM 1 IBI al punt 3 de l’article 10è. Els 

habitatges de protecció oficial i els habitatges que estiguin llogats en condicions de 
lloguer social a través del Programa de mediació per al lloguer social i de la Xarxa de 
Lloguer Jove de la Generalitat de Catalunya, gaudiran .... 

 
L’art. 10è punt 3 diu: Les bonificacions estan taxades per llei i per tant no es possible 
aprovar noves bonificacions no contemplades. No s’acceptaria l’esmena. 
 
- Respecte a les esmenes plantejades a OF NÚM 1 IBI a l’article 8è. IBI rústega 

abandonats. Fiscalment no és possible penalitzar gravant amb un tipus diferencial. No 
s’acceptaria l’esmena. 
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- Respecte a l’esmena plantejada a OF NÚM 9. Podem establir taxes diferenciades per 
activitats diferenciades, ja ho estem fent, però en tot cas han d’estar justificades pel cost 
del servei administratiu i no pot superar mai aquests.  No s’acceptaria l’esmena. 

 
 
 
L’alcalde, sr. Joaquim Balsera, va obrir un nou torn d’intervencions, cedint la 
paraula al Sr. Ibáñez, qui va expressar que des del seu grup havien buscat un 
equilibri entre les necessitats de ingressos municipals per cobrir les necessitats 
socials i la disponibilitat econòmica dels gavanencs, per això havien dit que sí al 
augment del IPC d’algunes OF i no als increments d’unes altres OF.  
 
En quant a la resposta a no haver presentat un pressupost alternatiu que deia la Sra. 
Blanco, va dir que la resposta l’havia donat el Ponent, sr. Carnero, al no acceptar 
pràcticament cap modificació tret de les realitzades per ERC-EV-IxG que 
representen el 0,3% del pressupost i que ja veurem aviat als titulars. 
 
Respecte a PRESEC va recordar que havia assenyalat que es podrien/deurien 
millorar els esforços que feia PRESEC. Sabien que la neteja dels carrers de Can 
Ribes havia estat assumida però no així la jardineria. 
 
Si bé eren partidaris de cobrir la totalitat dels costos dels serveis, hi havia serveis i 
serveis, doncs no era el mateix subvencionar el cinema, que la taxa de sanejament o 
a la d’utilització de la via pública. 
 
 
El sr. Calatayud, regidor d’ERC-EV-IxG, es va mostrar relativament satisfet pel 
pressupost que s’aprovaria perquè considerava que podia beneficiar a la ciutadania. 
Afegí que la Gavà Solitària podia convertir-se en la Gavà Solidària perquè el 
projecte guanyaria molt amb la participació de tothom.  
 
Més enllà de les quantitats que finalment s’havien acordat en les diferents esmenes 
l’important era que s’havia reconegut una sensibilitat enfront uns temes que 
s’havien de potenciar. Després dels intents no reeixits durant els dos anys anteriors, 
aquest cop s’havia començat amb bon peu, malgrat que aquest fet no els permetia 
votar a favor del pressupost recordant que els seu vot seria d’abstenció.  
 
 
 
Aquest grup Municipal de Convergència i Unió --digué el sr. Martorell, regidor de 
CiU-- ha assistit a totes les comissions tant de l’Àmbit de Presidència, com de 
Governació i Via Publica, com de PEUMAPE. Hem tingut entrevistes amb 
Funcionaris i Polítics per aclarir dates i fets durant aquest anys. Nosaltres parlem 
dels pressupostos de Gavà. Com pot ser, que no veiem el que el Govern de la 
Ciutat vol aprovar amb bons ulls? Fem una mica d’història. Any 2012, aquest any 
l’equip de Govern de la ciutat va tenir molta sort amb el pressupost:  Increment del 
10% d’IBI imposat pel Govern Central que va generar prop d’1.000.000 d’euros; 
Així mateix es va obtenir del govern central un ICO a pagaments a proveïdors amb 
dos anys de carència, començant a pagar el 2015, per un import de 2.008.000 euros 
aproximadament; Estalvi del no pagament de la paga extra de Nadal a funcionaris i 
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treballadors, que va suposar ben bé 1.000.000 d’euros; A més, un pagament del 
diferencial avançat per l’Estat Espanyol aproximadament 1.000.000 d’euros. 
 
Aquestes xifres pugen  prop de 5.008.000 d’euros. El tancament del 2012 va 
produir un superàvit aproximat de 2.000.000 d’euros, però es van gastar de l’ordre 
de 3.000.000 d’euros de diferencia respecte al que havia estat pressupostat per al 
2012. 
 
Pel que fa l’any 2013 el forat de GTI, crèdit de 6.500.000 euros per part de 
l’Ajuntament per incorporar a GTI com a capital social de la societat, la qual 
compta amb pèrdues milionàries. 
 
Encara no s’ha efectuat la venda de la propietat a IMPSOL per l’import de més de 
6.000.000 d’euros, per la qual cosa si en els dos mesos que resten no es realitza dita 
venda només a GTI tindrem un diferencial de més de 6.000.000 d’euros respecte al 
pressupost de 2013. 
 
La renegociació d’un crèdit de 5.000.000 d’euros incrementant el cost del mateix 
amb més % d’interessos, això sí, a canvi d’ajornar part del pagament d’interessos, 
sent la part més dura del crèdit a partir de 2015.  
 
En relació a l’any 2014: Respecte a GTI, les quotes d’urbanització del Pla de 
Ponent ascendeixen a prop de 3.298.000 euros però el 40% de dita quantitat no 
podrà fer-se efectiva per estar el sòl en mans del SAREB. A la vista d’aquestes 
dates, és evident la poca credibilitat dels seus pressupostos. No han estat capaços 
de gestionar amb eficàcia els anys de bonança econòmica ni han sabut reaccionar 
davant la situació de crisis. El Deute Municipal arriba avui a pràcticament el 100% 
del pressupost. Malgrat aquest panorama pensem que és possible un model de 
gestió diferent del seu, que permeti revertir aquesta situació i creiem que és factible 
un Model de Ciutat Sostenible diferent del que vostès han construït, i que avui està 
esgotat. 
 
 
 
Va intervenir el sr. alcalde per matisar que la SAREB tenia només un 1,61 % de la 
propietat del Pla de Ponent. Dit això, i per concloure el debat va manifestar que 
malgrat el que sentia any rere any als pressupostos: que eren irreals, que no 
funcionaven, etc, el cert era que la ciutat s’estava gestionat, els serveis prestant, les 
ajudes socials arribaven a l’hora així com també es feien polítiques d’innovació.  
 
Va agrair les aportacions en positiu que s’havien fet però va deixar palès que la 
plataforma Gavà Solidària no estava pas solitària, i que d’altra banda, duia a terme 
satisfactòriament la seva tasca. Per això va recordar que en el dia d’avui havia fet 
arribar una proposta als grups municipals perquè considerava que fora bo que en 
polítiques socials existís un consens sense visions partidistes a l’hora d’exercir-les. 
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2  - APROVACIÓ INICIAL DE LA MODIFICACIÓ DE LES ORD ENANCES FISCALS   
DE LA CORPORACIÓ PER A L’EXERCICI 2014  

 
PRIMER.- D’acord amb el que disposen els articles 15 i 16 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, 
de 5 de març pel que s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, 
s’aproven els expedients de modificació de les ordenances següents: 
 
Núm. 1 Impost sobre Bens Immobles 
 
Núm. 3 Impost sobre construccions, instal·lacions i obres 
 
Núm. 4 Impost sobre l’ increment del valor dels terrenys 
 
Núm. 5 Impost sobre Activitats Econòmiques 
 
Núm. 7   Taxa per l’expedició de documents administratius. Documents que expedeixen i en els 
quals són competents l’Administració o les autoritats municipals, a instància de part. 
 
Núm. 8  Taxa per la concessió de plaques, patents i altres distintius anàlegs 
 
Núm. 9  Taxa per la prestació dels serveis de intervenció administrativa en l’ activitat dels 
ciutadans i les empreses a través del sotmetiment a prèvia llicència, comunicació prèvia o 
declaració responsable i pels controls previs o posteriors a l’inici de les activitats. 
 
Núm. 10 Taxa per la custòdia i la retirada o immobilització de vehicles. 
 
Núm. 11 Taxa del cementiri municipal 
 
Núm. 12 Taxa per recollida, transport I gestió d’ escombraries i altres residus municipals 
 
Núm. 13 Taxa pel sanejament 
 
Núm. 14 Taxa per la utilització privativa o l’ aprofitament especial de la via pública 
 
Núm. 15 Taxa per obertura de sondatges o rases en els terrenys d’ ús públic per qualsevol 
remoció del paviment o de les voreres a la via pública 
 
Núm. 16 Taxa per l’ ocupació de terrenys d’ ús públic amb mercaderies, materials de 
construcció, runa, tanques, puntals, cavallets i altres instal·lacions anàlogues 
 
Núm. 18 Taxa per les entrades de vehicles a través de les voreres i les reserves de via pública 
per a l’aparcament, parada de vehicles i càrrega i descàrrega de mercaderies de qualsevol 
mena. 
 
Núm. 20 Taxa per l’ estacionament de vehicles de tracció mecànica en les vies públiques (zona 
blava) 
 
Núm. 21 Taxa per la prestació de servei de comprovació de sorolls molestos que procedeixen 
de vehicles. 
 



  

 

 34 

Núm. 22 Taxa per les prestacions de la policia municipal i circulacions especials 
 
Núm. 23 Taxa per llicències o la comprovació d’ activitats comunicades en matèria d’ 
urbanisme, prestació de serveis urbanístics i inspecció. 
 
Núm. 24 Taxa per la concessió de llicències, la comprovació de les activitats comunicades i el 
control de la publicitat dinàmica 
 
Núm. 25 Taxa per la prestació del servei de matrimonis civils  
 
SEGON.-  Sotmetre aquest acord provisional a informació pública i audiència als interessats, 
mitjançant la seva exposició en el tauler d’anuncis de la Casa Consistorial per un termini de 
trenta dies. L’esmentat termini començarà al dia següent al de la seva publicació en el Butlletí 
Oficial de la província i durant el mateix podran ser examinats els expedients i els interessats 
podran presentar les reclamacions que estimin oportunes. Es publicarà, igualment, en un diari 
dels de major difusió de la província. 
 
TERCER.- Significar que en el cas que no es presentin reclamacions aquest acord fins llavors 
provisional, s’entendrà definitivament adoptat.  
 
Els expedients de Modificació de les Ordenances Fiscals per a l’exercici 2014 núms. 1, 9, 11, 13 
14 i 23 van ser aprovats per onze (11) vots a favor (9 PSC i 2 ICV-EUiA), vuit (8) en contra (4 
PP, 3 CiU i 1 C’s ) i dues (2) abstencions (ERC-EV-IxG) i el corresponent a l’expedient núm. 3 
relatiu a l’Impost sobre construccions, instal· lacions i obres, va ser aprovat per onze (11) vots a 
favor (9 PSC i 2 ICV-EUiA), set (7) en contra (4 PP i 3 CiU) i tres (3) abstencions (2 ERC-EV-
IxG i C’s). Pel que fa als expedients núms. 4, 5, 7, 15 16 i 20 van ser aprovats per catorze (14) 
vots a favor (9 PSC, 2 ICV-EUiA, 2 ERC-EV-IxG i 1 C’s), set (7) en contra (4 PP i 3 CiU) i cap 
abstenció mentre que els expedients núms. 8, 10, 11, 18, 21, 22, 24 i 25 van ser aprovats per dotze 
(12) vots a favor (9 PSC, 2 ICV-EUiA i 1 C’s), set (7) en contra (4 PP i 3 CiU) i dues (2) 
abstencions (ERC-EV-IxG). 
 
Per tant, en tots els expedients de modificació d’Ordenances es va acomplir el requisit 
d’obtenir --si més no-- el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que 
negatius) dels membres de la Corporació presents --en aquest moment-- a la sessió (21), 
quòrum que, amb caràcter general, s’exigeix a l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 
 
 
3 - DONAR COMPTE DE L’INFORME D’INTERVENCIÓ D’AVALU ACIÓ DEL 
COMPLIMENT DE L’OBJECTIU D’ESTABILITAT, REGLA DE DE SPESA I NIVELL 
DE DEUTE VIU CORRESPONENT A LA CORPORACIÓ I ENS DEPENENTS QUE 
FORMEN PART DEL SECTOR ADMINISTRACIONS PUBLIQUES, E N RELACIÓ AL 
PRESSUPOST PER  A L’EXERCICI 2014. 
 
En aplicació de l’article 15 de l’Ordre HAP/2015/2012, d’1 d’octubre de 2012, per la qual es 
desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació previstes a la LLOEPSF es dona 
compte de l’informe d’intervenció d’avaluació del compliment de l’objectiu d’estabilitat, regla 
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de despesa i nivell d’endeutament viu corresponent a la Corporació i Ens depenents, que formen 
part del sector Administracions Públiques, en relació al Pressupost per l’exercici 2014. 

 
---------- 

 
Esgotats els assumptes a discutir, el Sr. alcalde-president dóna per acabada la sessió essent les 
vint-i-una hores, trenta-tres minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el secretari accidental 
en dono fe. 
 
           L’alcalde                                                                                    El secretari accidental 
 
 
 
 
 
 Joaquim Balsera García                                                                     Jaume Tutusaus Torrents 
 
 
 


